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N incsenek jelentős különbségek az Euró-
pai Unióban eddig jóváhagyott két, ko-

ronavírus elleni védőoltás között – mondta 
Fejér Szilárd vegyész, kémikus. Rámuta-
tott, a Pfi zer–BioNTech (95 százalékos ha-
tékonyság) és a Moderna (94,5 százalékos 
hatékonyság) által kifejlesztett vakcinák 
egyaránt RNS-alapúak, azaz a vírus ge-
netikai kódjának egy részét használják az 
immunreakció kiváltása érdekében, a ha-
tékonyságuk is hasonló, ahogy az esetleges 
mellékhatásaik is.

A sepsiszentgyörgyi Pro Vitam diagnoszti-
kai laboratórium vezetője szerint a vakcinák 
beadása nem bonyolult folyamat. Az oltásra 
érkező személyeket először szűrésnek vetik 
alá, kérdőívet kell kitölteniük, amelyben 
egyebek mellett rákérdeznek, hogy van-e 
krónikus betegségük, vagy átestek-e már a 
koronavírus-fertőzésen, emellett pedig ál-
lapotfelmérésre, lázmérésre kell számítani. 
Ennek alapján az oltóközpontban az orvos 
eldönti, hogy van-e olyan ellenjavallat, 

ami miatt nem ajánlott a páciens beoltása. 
Ilyen lehet például a lázas állapot, illetve, 
ha a személy az elmúlt egy hónapban esett 
át súlyosabb tünetekkel a fertőzésen. Ilyen 
esetekben azért nem ajánlott az oltás, hogy 
ne terheljék még jobban az immunrendszert. 
Azonban ha valaki tünetmentesen vészelte 
át a fertőzést az elmúlt egy hónapban, meg-
kaphatja a vakcinát, mert nincs megterhelve 
az immunrendszere. 

Ha az említett kizáró tényezők nem állnak 
fenn, a pácienst beoltják egy vékony tűvel, 
ami szinte egyáltalán nem okoz fájdalmat. 
Utána 15–45 percig a helyszínen kell ma-
radnia megfi gyelésre, hogyha bármilyen 
panasz lép fel, időben tudjanak közbelép-
ni. Főként súlyos allergiás reakciókról lehet 
szó, az anafi laxiás sokk előfordulásának 
valószínűsége magasabb a koronavírus elle-
ni védőoltások esetében. Ennek egy a száz-
ezerhez az esélye az amerikai adatok alap-
ján, az infl uenza elleni védőoltás esetében 
nyolcszor alacsonyabb ez az érték. A kutató 
kifejtette, egyelőre nem tudni pontosan, mi 
okozhatja az allergiás reakciót a koronaví-
rus elleni vakcinák esetében, de lehetséges, 

hogy a polietilén-glikol, amely egy stabilizá-
tor, abban segít, hogy a lipidburok és ben-
ne az RNS stabil maradjon. Az anafi laxiás 
sokk súlyos mellékhatásnak számít, ám 
orvosi felügyelet mellett nem életveszélyes, 
eddig egy beoltott sem vesztette életét emi-
att. Emellett egyéb enyhe mellékhatásai is 
lehetnek a vakcinának, mint például a láz, 
fejfájás, fájdalom a szúrás helyén. Annak a 
sokat hangoztatott szóbeszédnek azonban, 
hogy meddőséget okozhat a védőoltás, sem-
milyen alapja sincs, csupán álhírről van szó 
a szakember szerint.

„Leginkább a mellékhatásoktól félnek az 
emberek, főként a hosszú távúaktól. Sokan 
úgy vélik, hogy az RNS beírja magát a sejt-
mag DNS-ébe, megváltoztatja a genetikai 
információt, és ez hosszú távon daganatos 
elváltozásokat okoz majd. Ez nem igaz” 
– hangsúlyozta Fejér Szilárd. Magyarázat-
ként hozzáfűzte: az mRNS-nek az a felada-
ta, hogy a sejtmagon kívül az információt 
átírja fehérjévé, és amint ez megtörtént a 
megfelelő mennyiségben, egyszerűen le-
bomlik. Az mRNS rövid életű, az oltást kö-
vető két-három napon belül a vakcina fő 

hatóanyaga eltűnik a szervezetünkből, és 
marad a fehérje, amit a sejtünk megtermelt, 
ez alakítja ki az immunválaszt. „Noha tudo-
mányos körökben soha semmit nem lehet 
százszázalékos biztonsággal állítani addig, 
amíg nem nyert bizonyítást, annak az esé-
lye, hogy bármilyen hosszú távú mellékha-
tása legyen a védőoltásnak, gyakorlatilag 
nulla. A védőoltások esetében jóval na-
gyobb a betegségben rejlő kockázat, mint 
annak az esélye, hogy valamilyen súlyos 
mellékhatást tapasztalunk” – fogalmazott 
a vegyész. Hozzátette, eddig sokan a vírus 
létezésében kételkedtek, most meg abban, 
hogy hatásos-e az egyetlen módszer, amivel 
meg lehet állítani. Mint mondta, ez fele-
lősségvállalási kérdés, mindenki felelősen 
kellene hogy viselkedjen, és az első adan-
dó alkalommal beoltassa magát. „Meg kell 
érteni, hogy annak az esélye, hogy megfer-
tőződnek, és maguk vagy szeretteik súlyos, 
akár hosszú távú tünetekkel kell megküzd-
jenek, sokkal magasabb, mint egy védőol-
tás okozta allergiás reakció előfordulásáé, 
amelyet egyébként helyben meg lehet olda-
ni” – hívta fel a fi gyelmet Fejér Szilárd.

Szinte nulla az esélye a védőoltás hosszú távú mellékhatásának 

Az egészségügyi személyzet után az idősek és a kulcsfontosságú területek dolgozói jönnek

HATÉKONYABB TÁJÉKOZTATÁSI KAMPÁNY KELLENE AZ OLTÁS MÁSODIK SZAKASZÁBAN, NÉPSZERŰ SZEMÉLYIÉGEKET IS BEVETNÉNEK

Félnek a vakcinától a közalkalmazottak
Csupán az erre jogosult alkalmazot-
tak mintegy fele adatná be magá-
nak az új típusú koronavírus elleni 
vakcinát az oltási kampány má-
sodik szakaszában. A prefektusok 
szerint hatékonyabb tájékoztatási 
kampányra lenne szükség sztárok, 
lelkészek bevonásával.

 » PAP MELINDA

B ár holnap indul az új típusú korona-
vírus elleni oltási kampány második 
szakasza, alulmúlja a várakozást a 

vakcina iránti érdeklődés. A Szabad Eu-
rópa Rádió a prefektúráknak az országos 
vészhelyzeti bizottsághoz küldött összesí-
téseire hivatkozva arról számolt be, hogy 
csupán az erre jogosult közalkalmazottak 
alig fele venne részt a vakcinációban. Bár 
az adatok nem véglegesek, nem várható 
nagy változás. Az összesítés egyébként csu-
pán a kulcsfontosságú területeken dolgo-
zókat tartalmazza, az idősek és a krónikus 
betegek nem szerepelnek benne.

A gyér hajlandóságot a prefektúrák a 
nem eléggé hatékony tájékoztatás szám-
lájára írják, szerintük a kormány oltással 
kapcsolatos információs kampánya nem 
győzte meg az embereket arról, mitől lesz 
jobb nekik, ha beoltatják magukat. „Az 
emberek egyelőre arra várnak, hogy mi 
történik azzal a csoporttal, amely már meg-
kapta az oltást. Úgy tűnik, hogy azoknak 
hajlamosabbak hinni, akik szerint nem jó 
a vakcináció” – értékelte a Szabad Európa 
Rádiónak Mircea Băcală Temes megyei alp-
refektus, aki szerint a bánsági megyében 
mintegy 8000 alkalmazott jegyeztette elő 
magát a vakcinára. Úgy vélte, a bukaresti 
hatóságok tévéműsorokkal győzhetnék 
meg a lakosságot, akik akár be is telefonál-
hatnának, hogy eloszlassák kételyeiket.

Sztárok kerestetnek
Az erdélyi megyék egyébként a pohár tele 
felét láttatják, Szeben megyében például 
számottevő a magukat beoltani szándéko-

zók aránya: nem végeleges adatok szerint 
a kulcsfontosságú területeken dolgozó 
mintegy 4500 alkalmazott közül több mint 
3200 beadatná a vakcinát. Más megyék-
ben jóval kisebb az arány, a járvány első 
szakaszában nagy veszteségeket szenvedő 
Suceava megyében például alig éri el a 30 
százalékot, és a déli megyék zömében 50 
százalék alatt van.

A prefektusok úgy vélik, a kormánynak 
újra kellene gondolni a kampányt, és sztá-
rok, lelkészek bevonásával kellene népsze-
rűsítenie a vakcinákat, ahogy Elvis Presley 
példáját is tízezrek követték, amikor be-
oltatta magát a járványos gyermekbénu-
lás ellen. Stelian Dolha Beszterce-Naszód 
megyei prefektus szerint hasonlóan raga-
dós példára lenne szükség nálunk is, az 
észak-erdélyi megyében csak a jogosultak 
fele igényelte az oltást a második szakasz-
ban, és hasonló volt az arány az egészség-
ügyi dolgozók esetében is. A prefektus úgy 
vélte, a sztárok bevonása csodákat tehet, 
hiszen Elvis 1956-os vakcina melletti kiállá-
sa pár hónap alatt az egy százalék alattiról 

70 százalékosra emelte a gyermekbénulás 
elleni oltás iránti hajlandóságot. „Ez kelle-
ne nekünk is tenni” – jelentette ki Dolha, 
aki szerint a sztároknak a tévékamerák 
előtt kellene beadatniuk maguknak az ol-

tást. De a prefektúrák a különböző feleke-
zetek egyházi elöljáróit is kérték az oltási 
kampány propagálására.

Kolozs megyében a helyi sztárok bevo-
nására is gondoltak, Emil Boc kolozsvári 
polgármester az év első napjaiban jelen-
tette be, hogy a városháza helyi szintű tá-
jékoztató kampányt tervez. A járvány által 
folyamatosan sújtott közép-erdélyi megyé-
ben a 12 500 egészségügyi dolgozóból több 
mint 7300 oltatta be magát, a háziorvosok, 
fogorvosok, magán- és iskolai rendelők 
személyzetét még oltják.

Lassú folyamat?
A kormány az oltási kampány holnap kez-
dődő 2. szakaszában mintegy 4 millió sze-
mélyt tervez beoltatni, első körben a leg-
inkább veszélyeztetett 65 feletti személyek 
és a krónikus betegek kerülnének sorra, 
majd a kulcsfontosságú területeken dol-
gozók. A kampány hatékonyságát mi sem 
jelzi jobban, minthogy míg az év első tíz 
napjában nálunk mintegy 108 ezer egész-
ségügyi dolgozót oltottak be, Izraelben 1,8 
milliót, Németországban és Olaszország-
ban több mint 600 ezret immunizáltak. 
Vlad Voiculescu egészségügyi miniszter 
szerint áprilisra 1,3 millió ember kaphatja 
meg a vakcinát.

Az immunizációban is élen jár a temesvári járványkórház

A temesvári járványkórházban oltotta be magát a legnagyobb arányban az egész-
ségügyi személyzet az új típusú koronavírus ellen. Cristian Oancea, a Victor Babeş 
járványkórház menedzsere elmondta: az alkalmazottak 95 százalékát immunizálták 
az oltási kampány első szakaszában. A kórházmenedzser szerint a legtöbb munka-
társ beadatta magának a vakcinát, függetlenül attól, hogy melyik osztályon dolgo-
zik. Oancea szerint a siker titka, hogy az oltás kezdete előtt egy virológusok alkotta 
csoport tájékoztatta az alkalmazottakat a vakcináról, esetleges mellékhatásairól. 
„Minden kérdésre válaszoltak, így az emberek megértették, miért fontos, hogy be-
oltassák magukat” – mondta. Az intézményvezető szerint alig maradt pár beoltatlan 
alkalmazott a kórházban, nekik vagy allergiás tüneteik vannak, vagy nemrég estek túl 
a Covid–19-betegségen. A temesvári járványkórházban december 27-én kezdődött 
el az oltási folyamat, azóta az 535 alkalmazott közül 510 kapta meg az oltóanyag 
első adagját, köztük a rezidens orvosok és önkéntesek is. A temesvári egészségügyi 
intézmény kiemelkedően teljesített a Covid–19-betegek kezelésében is. Hazai szin-
ten elsőként próbáltak ki itt új kezelési módokat, melyek hatásosnak bizonyultak, 
kevesebb elhalálozás történt az új típusú koronavírus miatt.
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